
 

 

KOMUNIKAT 
ze spotkania przedstawicieli Krajowej Sekcji Nauki NSZZ �Solidarność�, Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego, Związku Nauczycielstwa Polskiego, Rady Głównej Szkolnictwa 

Wyższego, Konferencji Rektorów Akademickich Szkół Polskich 

W dniu 02 czerwca 2009 r. na wniosek NSZZ �Solidarność�odbyło się w Sali posiedzeń 
Senatu Politechniki Warszawskiej spotkanie MNiSzW z przedstawicielami związków 
zawodowych, RGSzW i KRASP. 

Celem spotkania było przedyskutowanie przede wszystkim problemów 
finansowania szkolnictwa wyższego, wdrożenie podwyżek płac pracowników 
uczelni z budżetowej rezerwy celowej w 2009r, prac nad zmianami taryfikatora 
płacowego oraz algorytmu podziału dotacji dydaktycznej między państwowe 
uczelnie wyższe w Polsce. 
W spotkaniu udział wzieli: 

Z MNiSW : Vice Minister Witold Jurek,  z Departamentu Finansowania Szkół Wyższych 
Dyrektor p.Michalina Wójcik, Radca Ministra p. Elżbieta Bobrowska, specjalista p. Michał 
Potyralski. 
Z KSN : J. Sobieszczański, J. Srebrny, K. Andrzejewska, J.Jackl, S. Jemioło, W.Kita, K.Kunisz, 

G.Maciejko,   J.Łyczewski, I.Rudnicki,  M.Sawicki, M.Sapor, D.Szpilewska. 
Przedstawiciel KRASP - prof.dr hab. W.Kurnik (Rektor Politechniki Warszawskiej); 
Przedstawicielem RGSzW � prof.dr hab.Sławomir Podlaski 
Przedstawiciele Rady Szkolnictwa Wyższego i Nauki ZNP : S.Różycki, R.Więckowski, Z. 

Gałkowski, S.Dragan  
 
I.   Podwyżki płac pracowników uczelni z budżetowej rezerwy celowej 

Wiceminister prof. Witold Jurek poinformował  o decyzji Ministerstwa Finansów o 
uruchomieniu rezerwy celowej przewidziane w ustawie budżetowej na wzrost 
wynagrodzeń pracowników szkolnictwa wyższego. W związku z tym, że część w/w rezerwy 
została wcześniej przekazana do dyspozycji rektorów   uczelni medycznych ( na wniosek 
Ministra  Zdrowia i  rektorów tych uczelni), obecnie pozostała kwota  rezerwy zostaje 
podzielona dla  uczelni podległych wszystkim resortom wg. jednakowego sposobu 
przyznania odpowiednich kwot dla pracowników których wynagrodzenia finansowane są 
w obszarze działalności dydaktycznej : 247,7 zł  brutto na etat kalkulacyjny - 
wynagrodzenie łącznie ze składkami ponoszonymi przez pracodawcę (ZUS, FP, ZFŚS- 
21,4%), co w efekcie daje kwotę ok. 200 zł brutto/etat dla pracowników). 

Przyjęto następujące ustalenia: 
• Podwyżka wynagrodzeń nastąpi z wyrównaniem od 1 stycznia 2009 r. 
• Wyliczenie kwot dla poszczególnych uczelni podległych MNiSzW  zostaje dokonane przy 

uwzględnieniu liczby etatów nauczycieli akademickich zatrudnionych w uczelni jako 
podstawowym miejscu pracy i pracowników nie będących nauczycielami z 
wyłączeniem pracowników domów i stołówek studenckich.  

• Rektorzy otrzymają decyzję o wysokości przyznanych środków jeszcze w czerwcu br. W 
piśmie przewodnim zostaną poinformowani o sposobie podziału rezerwy między 
poszczególne uczelnie. Przedstawiciele NSZZ �Solidarność� przypomnieli o konieczności 
uzgodnień w poszczególnych uczelniach zasad podziału przyznanych pieniędzy 
zgodnie z art. 23 Ustawy o Związkach Zawodowych. Min. W. Jurek potwierdził, ze taki 
podział musi być dokonany w porozumieniu ze Związkami Zawodowymi działającymi w 
Uczelni.  

• Wdrożenie podwyżek nastąpi obecnie bez zmiany aktualnego taryfikatora płacowego.  



 

 

W trakcie dyskusji podnoszono  kwestię pracowników  DS-ów i stołówek finansowanych 
ze środków funduszu materialnego studentów, których rezerwa celowa nie obejmuje z 
wnioskiem ze strony KSN NSZZ �Solidarność� o uwzględnienie ich przy podwyżkach w 
uczelniach. Szeroka dyskusja poświęcona została  sprawie wdrożenia analogicznych 
podwyżek w uczelniach medycznych. Kwota rezerwy dla uczelni medycznych została 
kilka miesięcy temu przekazana rektorom (wg identycznego wyliczenia) bez wskazania  
przeznaczenia tych funduszy. Odbyło się to bez konsultacji ze związkami zawodowymi. 
Minister oraz przedstawiciel KRASP zobowiązali się do zaapelowania  do rektorów uczelni  
medycznych o przeznaczenie otrzymanej przez nie rezerwy celowej na podwyżki płac. 

 
 
 
 
 
 
 

II Prace nad zmianami taryfikatora płacowego 
Przedyskutowano możliwości ewentualnych zmian taryfikatora w aktualnej sytuacji 

finansowej uczelni i kwot przeznaczonych na wzrost wynagrodzeń w 2009 r. 
Przedstawiciele NSZZ �Solidarność� wnioskowali m. in. o wzrost dolnych widełek 
taryfikatora o 5% już w roku 2009 oraz rozpatrzenie zgłoszonych innych korekt  taryfikatora 
wynagrodzeń. 

Przyjęto następujące ustalenia: 
1. Przyjęto, że ze względu na potrzebę pilnego zrealizowania omawianych podwyżek w 

2009 r , zostaną one przeprowadzono z uwzględnieniem aktualnego taryfikatora.   
2. Ministerstwo w ciągu ok. 1 miesiąca przygotuje projekt nowego taryfikatora 

uwzględniający zgłoszone korekty oraz po dokonaniu symulacji ewentualne  zmiany 
widełek stawek wynagrodzeń zasadniczych. 

3. Powołany zostanie wspólny zespół roboczy do prac nad nowym taryfikatorem. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

III Problemy finansowania szkolnictwa wyższego i algorytm podziału dotacji 
dydaktycznej między państwowe uczelnie wyższe w Polsce  

Przedyskutowano obszernie aktualną sytuację niedofinansowania dydaktyki i nauki w 
szkolnictwie wyższym.  Ze strony Ministerstwa przedstawiono problemy zmniejszenia 
dochodów własnych uczelni związanych  z obecnym i prawdopodobnie dalszym 
zmniejszeniem liczby studentów na studiach płatnych oraz obawę o poziom  innych 
dochodów w związku z ogólnokrajowym kryzysem. Ze strony przedstawicieli NSZZ 
�Solidarno i ZNP krytycznie oceniono politykę Państwa w stosunku do państwowego 
szkolnictwa wyższego oraz możliwości wykorzystania finansowania nauki z funduszy Unii  
Europejskiej . Zwracano uwagi na brak stabilizacji finansowej dla prowadzenia dydaktyki i 
badań naukowych  na wysokim poziomie, co już skutkuje negatywną oceną poziomu 
dyplomów i wykształcenia obecnych absolwentów szkół wyższych. Przedstawiciel KRASP 
wniósł potrzebę utworzenia lobby dla finansowania szkolnictwa wyższego i nauki 
(zwłaszcza w dobie kryzysu) z udziałem członków parlamentu i byłych absolwentów 
uczelni oraz sprawę ewentualnego przejęcia studentów i majątku uczelni niepublicznych. 
Przedstawiciel Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego poruszył problem braku koncepcji 
prawidłowego wykorzystania kadry oraz finansów bez uwarunkowania prawnego zmian 
kadrowych, jak również konieczności modyfikacji obecnego algorytmu podziału dotacji. 

Wymieniono  ze strony wszystkich uczestników spotkania uwagi na temat działania 
algorytmu i potrzeby podjęcia prac nad wypracowaniem nowej wersji zarówno samego 
algorytmu jak i rozporządzenia ustalającego wskaźniki kosztochłonności. Minister W. Jurek  
przedstawił sygnalną informację o propozycji odstąpienia od obecnej listy kierunków 
studiów na przyjęcie podziału tylko na grupy kierunków i określanie kosztochłonności 
poszczególnych kierunków w uczelniach. 

Pan Minister proponuje utrzymanie obecnej wersji przez co najmniej następny rok, 
jednocześnie wyraził  zgodę na prowadzenie równolegle prac nad przygotowaniem 
modyfikacji czy zmiany algorytmu.  Zaproponowano powołanie zespołu, który przystąpi w 
najbliższych miesiącach i zacznie prace od monitorowania skutków jego działania. 

IV     Inne sprawy poruszane na spotkaniu  
• Ze strony KRASP :� sprawa bardzo wysokich kosztów utrzymania infrastruktury w 

uczelniach mieszczących się w starych i zabytkowych budynkach. 
•  Ze strony KSN NSZZ �Solidarność�� krytyczne uwagi na temat sposobu zbierania 

danych dot. wykorzystania taryfikatora płacowego. 
 

Komunikat przygotowali: 

Grażyna Maciejko, Julian Srebrny 

Komisja ds. Płac, Krajowa Sekcja Nauki, NSZZ �Solidarność� 


